

Mødedato: 7. marts 2023, kl. 14:00-15:00

Mødested: 1520-731

Mødeemne: 1. møde i Nat-FISU 2023

Deltagere: Anders Møller (CS/mødeleder), Frank Grundahl (PHYS), Jesper Lykkegaard Karlsen (MBG), Jonas Elm (CHEM), Rasmus Handberg (Nat data management koordinator/referent), Thomas Boesen (iNANO), Thomas Mejer Hansen (GEO), Urs Treier (BIO)

Afbud: Astrid Klingen (Nat forskningsrådgiver), Knud Møller (Nat-Tech-IT), Rodrigo Labouriau (MATH)

Gæst: --

Udkast til referat

1. Velkomst, introduktionsrunde og godkendelse af dagsorden (5 min)

v/Anders

Ingen kommentarer til dagsordenen.

Introduktions-runde om bordet.

2. Rammerne for FISU, og udkast til kommissorium (15 min) v/Astrid

Bilag 2a: Udkast kommissorium for Nat FISU

Bilag 2b: Kommissorium for Nat Tech IDM-udvalg (suspenderet)

Fakultetsledelsen har d. 22. december 2022 besluttet at nedlægge Nat-Tech IDM-udvalg, og i stedet for at nedsætte et forskningsinformationssikkerhedsudvalg (FISU) på Nat.

Astrid giver en kort introduktion til fakultetsledelsens rammesætning for det nye udvalg, der har fundet nedslag i vedhæftede udkast til et kommissorium, samt udvalgets snitflader til eksisterende udvalg og fora. Udvalget bedes derefter drøfte og kommentere udkast til kommissorium. Udkast er inspireret af kommissorierne for [FISU på BSS](#) og [FISU på HEALTH](#) samt det tidligere Nat-Tech IDM-udvalg.

Det tidligere NAT-TECH IDM-udvalg manglede repræsentation fra alle institutterne.

Det nye FISU er splittet fra TECH og matcher også bedre med det setup, der findes på de andre fakulteter.

Hovedpunkterne:

- Informationssikkerhedspolitik. Beslutninger træffes i CISU. FISU har kontakt til CISU.
- Data management i praksis (f.eks. ERDA/SIF).
- GDPR-problematikker (fortegnelser, databehandlaftaler).

Diskussion:

Hvordan føres beslutninger videre? Hvem har skrevet politikker i CISU? Kan vi influere beslutninger fra CISU inden de bliver implementeret?

CISU tager beslutninger på baggrund af indstillinger, og primært AUIT implementerer disse i praksis. Informationsvejen har ikke været god tidligere. Tingene skal gå begge veje i fremtiden. Information fra CISU skal nemmere blive informeret ud, og information skal nemmere kunne føres op til CISU. Referater fra CISU skal videresendes til FISU. FISU hjælper også til at formidle til relevante personer.

Skal der være 4 møder om året?

CISU har 4 møder om året. Der er enighed om som udgangspunkt at holde 2 møder om året, men mulighed for flere hvis det er nødvendigt. Yderligere information, som f.eks. referater fra CISU, rundsendes på e-mail.

I fremtiden vil udvalget gerne have et fast punkt på dagsordenen med information fra AUIT-repræsentanten om hvad der sker i AUIT.

Spørgsmål angående formuleringen ”... sikre at regelsæt og politikker implementeres i praksis.”. Hvordan skal udvalget sikre det?

Informationerne skal bringes ud til institutterne så medarbejderne kender til de relevante politikker osv.

Kommissorium blev godkendt.

3. Udpegelse af forperson (5 min) v/Astrid

Udvalget bedes udpege en forperson, der repræsenterer Nat i CISU (AU's centrale informationssikkerhedsudvalg). Anders Møller, der er Nat's medlem i CISU, er kandidat.

Anders Møller er valgt som forperson.

4. Status for ERDA/SIF (10 min) v/Rasmus

Rasmus redegjorde for den nuværende status af ERDA/SIF projektet.

ERDA (Electronic Research Data Archive):

- Test-version siden midt november.
- Har været i pilotproduktion siden 1. februar.
- Trinvis udvidelse af brugerantallet.
 - Midt marts 50 brugere.
 - Midt april 500 brugere.
 - Midt maj fuldt åbent.
- NAT er blandt dem der først bliver ”lukket ind”.

- Præcist hvordan udrulningen skal forløbe er ikke endeligt besluttet.

SIF (Sensitive Information Facility):

- Klar til brug i test-version. Leder efter testere (5-10 personer).
- Afventer Risikovurdering/Konsekvensanalyse/Compliance før den kan sættes i drift.
- VDI opsætning er fortsat i process.
- Fuldt åbent til sommer (sidst i juni).

Spørgsmål om regningen for ERDA/SIF i forhold til O-drev?

På O-drev er der nu kommet ”bruger-betaling”

ERDA/SIF er ”gratis”, men koster selvfølgelig noget for universitetet. Hvordan er det planen at denne regning i sidste ende kommer ned på fakulteterne/institutterne?

Rasmus vil tage den videre og finde ud af detaljerne.

Spørgsmål til om der kan være forskellige ”niveauer” af storage på ERDA. F.eks. ting på bånd (til arkivering) eller om det kun er ”live” storage.

Som udgangspunkt er alt ”live storage”. Detaljer omkring f.eks. backup på bånd diskuteres i øjeblikket i ERDA/SIF projektet.

Spørgsmål omkring automatisk sletning når person forsvinder (f.eks PhD) – governance.

Man kan i ERDA oprette ”Workgroups” hvor flere personer er tilknyttet. Til f.eks. PhD-projekter vil det f.eks. give mening at oprette en gruppe med den studerende og vejleder, så begge har adgang til data.

Der kan umiddelbart ikke identificeres nogle oplagte personer til at være testere på SIF.

I løbet af de næste måneder vil NAT DM Support centeret (Rasmus) gerne komme ud på de enkelte institutter og give en introduktion til ERDA/SIF.

5. Indledende drøftelse: Behov for support ift. GDPR-fortegnelsen? (5 min) v/Anders

Ved et kig på GDPR-datafortegnelser på NAT ser det ud til at der er et relativt lille behov (ca. 25 projekter i alt, primært på CS og MBG). Måske bliver der ikke tilstrækkeligt registreret? Manglende kendskab til kravene?

Databeskyttelsesenheden har ikke til opgave at godkende men bidrager til at fange typiske mangler. Nogle forskere ønsker mere feedback og vejledning.

Skal vi tage et møde med databeskyttelsesenheden for at få en idé om hvor problemerne er?

Vi (FISU) har ikke kendskab til hvem der faktisk har et issue med GDPR-registreringer. Vi vil prøve at danne overblik over forskellige kategorier af datafortegnelser.

6. Møderne i CISU (5 min) /v Anders

Bilag 6a: Referat fra møde i CISU 15. december 2022

Bilag 6b: Dagsorden for møde i CISU 8. marts 2023 (eftersendes)

Spørgsmål til dispensation til 2-faktor godkendelse på post.au.dk?

Den tekniske løsning for ansatte er ikke klar også at blive brugt for studerende.

7. Nyt fra medlemmerne (10 min) /v alle

- Kommende GDPR-infomøder på Nat og Tech v/Astrid
- ...

Intet.

8. Evt. (5 min) v/alle

- *Dato for næste møde? Med deltagelse fra Thomas Kaaber, der orienterer om arbejdet i CISU?*

Intet.

Næste møde bliver engang efter sommerferien. Astrid sender indkaldelse ud.